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A földgáztermelés növelését 
a szegedi szénhidrogénre alapozzák 

A l a I r t a le a S Ü L T 
z á r á a l c B t i a R i y a t 

Átállás tiszta földgázra — szerelés és karbantartás 
Befejeződött a gázkonferencia 

Tegnap délelőtt is egész 
sor fontos szakmai kérdést 
vetet tek fel és vi ta t tak meg 
Szegeden, a megyei tanács-
háza nagytermében, az or-
szágos gázkonferencia részt-
vevői. Köztük a városi gáz-
ról földgázra átállás előnye-
it. illetve ennek legcélrave-
zetőbb módszereit is. Az 
í rásban valamennyi résztve-
vőnek előre kiadott szak-
dolgozatokhoz, t anu lmá-
nyokhoz Kelemen Sándor, 
illetve dr. Szűcs Miklós 
mondott referátumot. Ezután 
a hozzászólások következ-
tek, m a j d a zárszóval véget 
ert a háromnapos iparági 
tanácskozás, a gázhasznosí-
tas legaktuálisabb témáinak 
megvitatása. 

Már a konferencia meg-
nyitó előadásában elhang-
zott, hogv a negyedik ötéves 
terv időszakában a földgáz-
termelés növelését, a Szeged 
környéki mezők termelésére 
alapozzák. Az a gázelőké-
szitő berendezés például, 
ami t a tervidőszak végére 
üzembe helyeznek, évi ké t -
mill iárd köbméter földgázt 
ju t ta t az országos távveze-
ték-hálózatba. 

Szeged és a Csongrád me-
gye lakosságát különösen 
közelről érinti mindez. Hi-
szen e lmondha t juk : ha vala-
hol jók az adottságok, lehe-
tőségek az energiahordozó-
váltásra, a mi vidékünkön 
igazán azok. Csongrád me-
gveben 1969-ben 8,7 milli-
árd forintot fordítottak be-
ruházásra, ebből 1,7 milli-
árdot ipari, s ezen belül 1,1 
milliárd forintot — vagyis a 
legtöbbet — kőolajipari be-
ruházásokra költöttek. Ez is 
jelzi, hogv közvetlen köze-
lünkben árad a földgázkincs, 
az ismert szólással élve, 
szinte csak ér te kell nyú j -
tani a kezünket. De ennek a 
jelképes kéznyúj tásnak jól 
átgondolt, szervezett, s lehe-
tőleg minél gyorsabb moz-
dula tként kell végbemennie. 

Szegeden is, országosan is. 
Egészében azt mondha t juk ; 
a gázipar szakmai nyelvén 
erről tárgyal tak Szegeden 
három napon át, erről 
mondtak véleményt a ne-
hézipari minisztérium, az 
Országos Kőolaj- és Gázipa-
ri Tröszt, az Olaj terv, a DÉ-
GÁZ, valamint más szerve-
zetek szakemberei. S ehhez 
ad tak útmutatást , tapaszta-
latot a szovjet, az NDK-be-
li és f rancia vendégek elő-
adásai. Sőt ezt támasztot ták 
alá. mintegy hát térül szol-
gálva, a megyei tanácsháza 
előcsarnokában felsorakoz-
tatott gázkonvektorok, gáz-
kalyhák, gázkazánok, az az 
érdekes kiállítás, amely a 
szenhidrogenekkel üzemelő 

fűtőberendezések hazai és 
külföldi újdonságait bemu-
tatta. 

Mesterséges gázgyártáson 
alapuló ellátásról — vagyis 
a városigáz-szolgáltatásról — 
a természetben előforduló 
földgáz szolgáltatósára át tér-
ni számtalan műszaki és 
gazdasági előnnyel jár. Er-
ről is sok szó esett a konfe-
rencián. A szempontok közt 
jelentős az is, hogy a föld-
gáz ára kisebb termelési-el-
osztási költségei miat t ala-
csonyabb lehet, igy az élet-
színvonal emelkedését is 
szolgálja az áttérés. 

A negyedik ötéves terv 
vegéig 6,5 milliárd köbmé-
terre emelkedik hazánkban 
az évi földgázfelhasználás. 
Szegeden 1972—73-ra fejező-
dik be a nagyjelentőségű 
folyamat, a háztartások á tá l -
lása földgáztüzelésre. Abból 
a mintegy 100 ezer ú j fo-
gyasztóból. akiket a követ-
kező években hét vidéki vá-
rosban kapcsolnak be a ve-
zetékes földgázszolgáltatás-
ba, különösen nagy lesz a 
szegediek részesedése. A vá-
ros pár t - és tanácsi vezétői 
régóta szorgalmazzák, hogy 
minél több helyen. minél 
tel jesebben használ juk ki a 
szomszédos energiahordozó-
ban rej lő lehetőségeinket. A 
fejlesztési célkitűzések, 
irányelvek ezeknek a törek-
véseknek ad tak ú j a b b haté-
kony támogatást. S bízunk 
benne, hogy a konferencián 
elhangzottak a megvalósítás, 
a hogyan kérdéseiben is 
hasznos útbaigazítást adtak 
a helyi szakembereknek is. 

A gázszolgáltatást a ke-
reslet kielégítésének színvo-
na lá ra kell emelnünk! — 
mondotta a gázkonferencián 
dr. Lőrinc Imre, nehézipari 
miniszterhelyettes. Ez nem-

csak a konferenciának, 
a további munkálkodásnak : 
is vezérmondata lehet. Ha a 
lakosság számára adott a le-
hetőség. hogy minőség, ár és-
kényelem szempontjából a 
neki legkedvezőbb tüzelő-
anyagot válassza, nyilván 
sokak szavazata esik a föld-
gázra. Érdekükben, a mi-
előbbi megvalósítás érdeké-
ben feltétlenül — s minél 

| Penteken a Belvedereben, A közlemény, amelyet ki- val összefüggő kérdések szé-
j a déli órákban kerül t sor a adtak az április 16-tól au- les körét". „A vélemény-
! bécsi SALT ünnepelyes zá- gusztus 14-ig megtartot t bé- csere mindkét fél szamára 
; roaktusára. Szemjonov szov- esi tárgyalásokról, megál- hasznos volt és lehetővé tet-
; jet külügyminiszter-helyettes l a p í t j a h o g y i j r é s z i e t e s e n te a* kölcsönös megértés fo-
es Smith amerikai fodelega- .. . . . . , . , 
tus ugyanabban a márvány- megvitat tak a stratégiai ta- kanak emeleset a megvita-

de | teremben í r ták alá a s t ra té- madó és védelmi fegyverek tott kérdések számos vonat-
giai fegyverek korlátozása- korlátozásána' problémájá- kozásót illetően", 
val foglalkozó szovjet—ame-
rikai tárgyalósok bécsi ülés-
szakának záróközleményét, 
amelyben négy hónappal ez-
előtt ünnepélyesen megnyi-
tották a bécsi SALT-ot. Az 
aláírás után Kirchschlager 
osztrák külügyminiszter bú-
csúzott el a delegációktól, 
m a j d Szemjonov, a szovjet 

gyorsababn! — növelni kell és Smith, az amerikai dele-
o gázszolgáltatás, -szerelés, 
-karbantartás színvonalát. 
Nem árt ezt hangsúlyoznunk 

gáció vezetője mondott rövid 
beszédet. 

Gerard Smith, ki je lentet-
itt Szegeden, annál inkább, j te: véleménye szerint mind-
mer t meggyőződésünk, hogv 
a sokrétű feladatok megol-
dására — részint kapacitás-

két fél egyetértett azzal, 
hogy „jelentős haladást" ér-
tek el. Hozzáfűzte, hogy a 

ban. részint szervezettségben j stratégiai fegyverzetek csök-
— alkalmassá kell tenni az 
ilyen munkákat végző üze- j 
meket. 

Nemrég adtunk hírt arról, j 
hogy ú j abb nagyüzem, a j 
Kenderfonó- és Szövőipari i 
Vállalat központi gyára tér t 
át a széntüzelésről a föld-
gázra. Az előnyökből csak 
annyi t : egymillió far in t az 
évi megtakarítás. Ez. vagyis 
az üzemi energiaszolgáltatás 
nálunk szintén nagy távlata 
a földgázfelhasználásnak. 
Ideértve t a mezőgazdasági 
üzemek fóldgázr j r való átté-
rését is, amelyre a tápéi 
Tiszatáj Tsz most születő 
ser téskombinát ja szolgáltat 
eklatáns példát. 

Az országos gázkonferen-
cia véget ért. Azzal a re-
ménnyel, hogy érdemes volt 
tanácskozni, hogy tapaszta-
latokkal gazdagodva, nemes 
tettvággyal fogjanak hozzá 
az iparág szakemberei az 
ú j r a átgondolt feladatok 
megvalósításához. A szege-
diek. mint eddig, az érde-
keltek éberségével figyelik 
ezt a tevékenységet. 

S. M. 

kentésére vonatkozó szovjet 
—amerikai megállapodás elő 
fogja mozdítani a nemzetkö-
zi biztonságot. Befejezésül 
Smith köszönetet mondott 
Szemjonovnak. a szovjet kül-
döttség vezetőjének, a tár-
gyalások során tanúsított 
magatartásóért , valamint az 
osztrák kormánynak és nép-
nek a vendégszeretetért . 

A Belvedereben rendezett ' 
záróünnepség előtt péntek j 
reggel — a szokásosnál ko-
rábban — az amerikai nagy-
követségen tar tot ták meg a 
bécsi SALT 32. — utolsó — 
munkaülését . 

Az amerikai küldöttek 
Bécs schwechati repülőteré-
ről a kora délutáni órákban ! 
indultak el az amerikai légi- | 
erő különgépének fedélzetén, j 
A szovjet delegáció ma. 1 

szombaton repül haza 
Moszkvába. 

Megállapodás jött létre a r -
ra vonatkozóan, hogy no-
vember 2-án Helsinkiben 
fe lú j í t ják a stratégiai fegy-
verzet korlátozásának kér-
déseivel foglalkozó szovjet— 
amerikai tárgyalásokat. 

Szemjonov szovjet (balról) ísSniiih amerikai főtlelcRátus aláír-
ja a Belvedere, palotában a m egbeszclések záróközleményét 

II munkakörülmények 
további javítása 

Text i l - , bőr- é s ruházat i i p a r 

Dr. Korom Mihály 
látogatása Csongrádon 

Tegnap, pénteken délután 
dr. Korom Mihály igazság-
ságügv-miniszter Győri Im-
rének. MSZMP Központi 
Bizottság- tagjának, a Csong-
rád megyei pártbizottság el-
ső t i tkárának társaságában 
Csongrádra látogatott. A 
vendégeket a város vezetői 
fogadták. Az igazságügy-mi-
niszter és a megyei pár tbi -
zottság első t i tkára a város 
vezetőinek társaságában 
megtekintette a csongrádi 

Szegedi víz Sző regen 
Elkészült a község vezetékhálózata 

Szóreg régi vízhálózata sára. Végül is Szeged viz- és a vízügyi igazgatóság fi-
már jó néhánv éve korsze- hálózatához csatlakozott a zette. Még meg kell emlí-
rütlen. A községnek a la- község. E z bizonyult a leg- teni azt is. hogy a kivitele-
csonvnyomású kutak adták a jobb megoldásnak. hiszen zö végszámlája több min t 2 
vizet: a ku tak vízhozama együtt já r a nagyüzemi gaz- millió forinttal kevesebbről 
egyre inkább csökkent, ki- dálkodás minden előnyével, szól. min t a tervezett költ-
száradással fenyegettek. Pe- Nem kellett ú j ku taka t f ú r - ség. 
dig a községnek szüksége ni, járulékos berendezéseket Tegnap adta á t az elké-
van a vízre. Nemcsak a ház- építeni, működtetni. ..Csak" szült, hálózatot a kivitelező 
tartások számára. hanem a csőhálózatot kellett lefek- a társulásnak. Az ú jonnan 
azért is. mer t a lakók több- tetni. megépült szőregi vízhálóza-
sége kertészettel is foglalko- Két éve. 196R feb ruá r j á - tot a szegedi vízmű működ-
zik. A kertek Pedig locsolás ban alakult meg a viztársu- teti maid. Egyelőre csak a 
nélkül nem élnek meg. lat. amely a CSOMITERV- hálózat van készen és a 2,5 

Szöregnek tehát vízre volt vei megterveztette a magas- kilométeres újszeged i bekötő 
6züksége. Többféle elképzelés nyomású vízhálózatot. A 30 vezeték. A fogyasztókat, még 
született a feladat megoldá- kilométer hosszúságú községi nem kötötték rá. mivel az 

vezetékrendszert a Dél-Bács- ú j vezetéket még öblíteni és 
mmmmmmmommmmmm^mmmmmm Kiskun megyei Vízmű Vál- fertőtleníteni kellett. és 

lalat. építette. Az építés be- meg kell várni az egészség-
fejezésére megszabott, határ- ügyi vizsgálatok eredmé-
idő 1970. augusztus 20-a volt. nvét. A szegedi vízmű a iö-
A vállalat, bár a munkát az vő héttől kezdi meg a la-
árvízvédelem és az esős ta- kások bekapcsolását. Előre-
vasz is hátrál tat ta , dicséret- láthatóan havonta 100—120 
re méltóan, egy hónappal a házat kötnek be a hálózatba, 
határidő előtt befejezte az Szöregnek tehát les/ ió. 
építést. magasnyomású vize. Okos 

A 30 kilométeres vezeték- döntés volt a szegedi, nagy-
hálózat költségeit a tervek üzemi hálózathoz csatlakoz-
alapján 9 millió 830 ezer fo- niok. melynek helyességét 
r intban alapították meg. Az minden bizonnyal a jövő is 
összeg ké tharmadát a viztár- igazolja majd . Amellett, 
sulás tagjai, a lakosság ad- hogy ez a megoldás a lakos-
ta össze, összesen 7,7 millió ság számára is jóval olcsóbb, 
forintot. Por tánként 5700 fo- egészségesebb volt, Szőreg ts 
rint hozzájárulást kellett f i - r é s z e lett a fejlődő, a jövő-
zetni, és 230 forint értékű , , , , - , , - . . 
t * TL- _ i • b e n nagv lehetosegek előtt tarsadalmi munka lutott 
minden tagra. A költségek vízellátási rendszernek, 
fennmaradó részét a tanács Sz. 1. 

Pénteken, a Textil ipari 
Dolgozók Szakszervezetének 
székházában ülést tartott a 
könnyűipar három nagy 
ágát, a textil-, bőr . és ru-
házati ipart átfogó szakszer-
vezeti szövetség elnöksége. 

Megállapította, hogy a 
Könnyűipari Minisztérium 
két évvel ezelőtt kötött 
megállapodása a lap ján a 
szakszervezetek és a minisz-
térium kapcsolata lényege-
sen javult , szervezetté vált. 
Az állami szervek fokozott 
figyelmet fordí tanak a szak-
szervezetek észrevételeire, 
megállapításaira. Megnyilvá-
nult ez többek között a 
munkaidö-csökkentési te r -
vek felülvizsgálásakor. a 
kollektív szerződések előké-
szítésekor és különböző ren-
delkezések kiadásánál. 

Az elnökség ezután meg-
vitat ta a ruházat i ipar ne-
gyedik ötéves tervéről ké-

szült tájékoztatót, hogy a 
három szakmához tartozó 
több mint 170 000 dolgozó 
munkakörülményeinek, szo-
ciális . e l latásának javításá-
val összefüggő tennivalókat 
megjelölje. A ruházati ipar 
teljes rekonstrukciója és 
bővítése a számítások sze-
rint 8—10 év alat t valósul-
hat meg, a negyedik ötéves 
tervidőszakban végreha j t ják 
e fe ladát hatvan-hetven 
százalékát. A szövetség el-
nöksége javasolta, — a 
SZOT irányelvének megfe-
lelően — minden szakma 
vizsgálja felül azokat a 
munkahelyeket , ahol az át-
lagosnál nagyobb a munka -
ártalom. A felmérést jut tas-
sa el a SZOT illetékes osz-
tályához és a probléma or-
voslásáról kezdjen tárgyalá-
sokat a minisztérium szak-
értőivel is. 

ipari és kereskedelmi kiállí-
tást. 

A látogatás után dr. Ko-
rom Mihály egyebek között 
megállapította, hogy a 
csongrádi napok keretében 
valóban szép termékeket 
muta t tak be a kiállítók. Ki-
fejezte reményét, hogy esz-
tendőről esztendőre színvo-
nalasabb és gazdagabb lesz 
ez a kiállítás, és a csongrádi 
napok valamennyi rendezvé-
nye. 

Megszűnt az árvízvédelmi 
készültség a Tárnán és a Zagyván 

Az Országos Vízügyi Hiva- A budapesti vízügyi igáz-
tál ügyeletének péntek dél- gatÓ6ág megtet te az előké-
utáni jelentése szerint vál- születeket a lassan maga-
tozatlanul f enn ta r t j ák a Du- sodó á rhu l lám „fogadására", 
na Rajka—Gönyü közötti Szentendrés és a Szentend-
szakaszán a III. fokú árvíz- rei-szigeten a zsilipeket el-
védelmi készültséget. A fo- zárták, a hul lámverés ellen 
lyó ezen a szakaszon 585 rőzséket. rak tak le. Jóllehet 
centiméteres vízállással tető- a Papp-szigeti kemping alsó 
zött. Dunaremeténél . Buda- részét ellepte a víz. amely a 
pesten a víz magassága pén- kavicsis a l ta la jban tovább 
teken délben elérte a 600 szivárog, különösebb intéz-
centimétert . Szombaton 630 kedésre nincs szükség. Arra 
—635 centiméteres vízállásra készültek fel. hogy az ala-
számítanak. s vasárnap dél- csonyabban fekvő területen 
re. délutánra vár iák a folyó szükség esetén fe l jebb vo-
tetözését 650—665 centimé- nulnak a táborozók, 
terrel. A főváros árvízvédelmi vo-

A többi folyónál az apa - nalán pénteken elrendelték 
dás következtében javul t a az első fokú készültséget. A 
helyzet. A Murán a III. fo- folyó a Margithíd budai híd-
kú árvízvédelmi készültséget, főjénél már elégje az alsó 
első fokúra mérsékelték, a rakpartot , s ígv ezen a ré-
Tarnán és a Zagyván pedig szen megszüntették a közle-
meg is szüntet ték. kedest. (MTI) 


